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Tämä sivu on konekäännetty [Linkki].  Konekäännökset voivat sisältää virheitä, jotka saattavat 
heikentää selkeyttä ja tarkkuutta. Oikeusasiamies ei vastaa mahdollisista 
epäjohdonmukaisuuksista. Tietojen luotettavuus ja oikeusvarmuus varmistuvat lukemalla edellä 
linkitetty lähdekielinen versio (englanti).  Lisätietoja on kieli- ja käännöskäytännöissämme 
[Linkki]. 

Euroopan oikeusasiamiehen Päätösstrategisessa 
tutkimuksessaan OI/4/2016/EA siitä, miten Euroopan 
komissio kohtelee vammaisia henkilöitä EU:n 
henkilöstön yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän 
nojalla 

Päätös 
Kanteluasia OI/4/2016/EA  - Tutkittavaksi otetut kantelut, pvm 10/05/2016  - Suositus 
16/07/2018  - Päätökset, pvm 04/04/2019  - Toimielin, jota kantelu koskee Euroopan 
komissio ( Toimielimen hyväksymä suositus )  | 

Vuonna 2015 YK:n komitea totesi, että EU:n henkilöstön jäsenten sairausvakuutusohjelma, 
yhteinen sairausvakuutusjärjestelmä (JSIS), ei noudata vammaisten oikeuksia koskevaa YK:n 
yleissopimusta (UNCRPD). Komitea suositteli, että JSIS-järjestelmää muutetaan niin, että se 
käsittää kattavasti vammaisuuteen liittyvät terveydenhuoltotarpeet. 

Saatuaan kanteluita henkilöstön jäseniltä, joilla oli ongelmia saada omat tai perheenjäsentensä 
sairauskulut korvattua täysimääräisinä, oikeusasiamies toteutti strategisen tutkimuksen. Hän 
totesi, että kyseessä on hallinnollinen epäkohta, kun Euroopan komissio ei reagoinut 
tehokkaasti komitean suositukseen. Sen vuoksi hän suositteli, että komissio muuttaa 
JSIS-järjestelmää ohjaavia sääntöjä. Lisäksi hän teki komissiolle useita ehdotuksia, jotka 
liittyivät siihen, miten vammaisten tarpeet täytetään JSIS-järjestelmän nojalla, sekä siihen, että 
henkilöstöä on koulutettava ja sidosryhmiä konsultoitava asianmukaisesti, jotta voidaan 
varmistaa, että JSIS vastaa vammaisten tarpeita. 

Komissio esitti vastauksessaan, että se muuttaa JSIS-järjestelmää ohjaavia sääntöjä ja ryhtyy 
toimiin noudattaakseen useimpia oikeusasiamiehen ehdotuksia. 

Koska komissio hyväksyi oikeusasiamiehen suositukset, oikeusasiamies lopettaa strategisen 
tutkimuksensa. Asia on tärkeä, joten hän pyytää komissiota raportoimaan suosituksen 
toteutuksesta kuuden kuukauden kuluessa. Lisäksi oikeusasiamies vahvistaa ehdotuksensa 
siitä, että komission on tarpeen tarkastella vuoden 2004 sääntöjään vammaisten työntekijöiden 

https://www.ombudsman.europa.eu/etranslation
https://www.ombudsman.europa.eu/languagepolicy


2

tarpeiden täyttämisestä. 

1.Tutkimuksen tausta 

1. Euroopan unioni on sopimuspuolena YK:n yleissopimuksessa vammaisten henkilöiden 
oikeuksista [1] , joka tuli voimaan tammikuussa 2011. Vammaisyleissopimuksen mukaan 
vammaisilla henkilöillä on oikeus parhaaseen mahdolliseen terveydentilaan ilman 
vammaisuuteen perustuvaa syrjintää. Vammaisten henkilöiden syrjintä 
sairausvakuutusjärjestelmissä on kielletty [2] . 

2. Vuonna 2015 YK:n vammaisten henkilöiden oikeuksien komitea (YK:n komitea) tarkasteli 
EU:n vammaisyleissopimuksen noudattamista ja suositteli, että ” Euroopan unioni tarkistaa 
yhteistä sairausvakuutus- ja sairausvakuutusjärjestelmäänsä siten, että se kattaa kattavasti 
vammaisuuteen liittyvät terveystarpeet yleissopimuksen mukaisella tavalla ”. [3] 

3. Yhteinen sairausvakuutusjärjestelmä (JSIS) on sairausvakuutusjärjestelmä, joka kattaa EU:n 
henkilöstön jäsenet ja heidän perheensä. EU:n henkilöstösääntöjen [4]  mukaan sairauskuluista 
korvataan joko 80 prosenttia, 85 prosenttia tai 100 prosenttia eri tekijöistä riippuen. ”Vakaviksi” 
tunnustettujen sairauksien hoidosta korvataan 100 prosenttia. 

4. Komissio on hyväksynyt yleiset täytäntöönpanomääräykset, jotka koskevat yhteisen 
sairausvakuutusjärjestelmän mukaisten sairauskulujen korvaamista. [5]  Yleisten 
täytäntöönpanosäännösten mukaan sairaus määritellään ”vakavaksi”, kun se i) johtaa 
elinajanodotteen lyhenemiseen, ii) todennäköisesti poistuu, iii) edellyttää aggressiivisia 
diagnostisia ja/tai terapeuttisia toimenpiteitä ja iv) jos siihen sisältyy vakavan vamman 
esiintyminen tai riski [6] . 

5. Unionin oikeuskäytännön mukaan nämä neljä kriteeriä ovat kumulatiivisia [7] : kaikki on 
kohdattava, jotta jokin sairaus voidaan katsoa ”vakavaksi”. Samalla yhden kriteerin arviointi 
vaikuttaa todennäköisesti siihen, miten muut kriteerit arvioidaan. [8] 

6. Oikeusasiamies sai kolme kantelua henkilöstön jäseniltä, jotka ovat vammaisia tai joiden 
lapset ovat vammaisia, siitä, että komissio on kieltäytynyt tunnustamasta näitä vammoja 
vakaviksi sairauksiksi yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän mukaisesti. Koska tapaukset 
viittasivat mahdolliseen systeemiseen ongelmaan, oikeusasiamies päätti käynnistää strategisen 
tutkimuksen. 
2. Strateginen tutkimus 
7. Oikeusasiamies aloitti tutkimuksen toukokuussa 2016 kysymällä komissiolta, miten se 
aikoo seurata yhteistä sairausvakuutusjärjestelmää koskevaa YK:n komitean loppuhuomautusta
ja aikooko se ottaa käyttöön vammaisia henkilöitä koskevia erillisiä kriteerejä ja/tai 
erityissäännöksiä. Komission vastauksen jälkeen oikeusasiamiehen tutkintaryhmä tapasi 
komission edustajia keskustellakseen tapauksesta. 
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8. Tämän jälkeen oikeusasiamies kuuli kohdennettua sidosryhmien ryhmää kysymyksistä, jotka 
hän oli määrittänyt merkityksellisiksi tutkimuksensa kannalta. [9]  Oikeusasiamies antoi 
kertomuksen kuulemisen tuloksista. 

9. Oikeusasiamies totesi, että se, että komissio ei ole toteuttanut tehokkaita toimia YK:n 
komitean suosituksen johdosta, on hallinnollinen epäkohta. Heinäkuussa 2018 hän antoi 
komissiolle suosituksen asian käsittelemiseksi. Hän teki myös viisi parannusehdotusta 
komissiolle. Komissio vastasi oikeusasiamiehelle tammikuussa 2019. [10] 

Oikeusasiamiehen suositus 

10. Oikeusasiamies teki strategisen tutkimuksensa perusteella seuraavan päätelmän : 

Se, että komissio ei ole toteuttanut tehokkaita toimia vastauksena YK:n komitean 2. 
lokakuuta 2015 antamaan suositukseen yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän 
tarkistamisesta, on hallinnollinen epäkohta. 

11. Oikeusasiamies suositteli , että 

Komission olisi välittömästi otettava tehtävä (yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän 
toimintaa sääntelevien) yleisten täytäntöönpanosäännösten tarkistamisesta sen 
varmistamiseksi, että vammaisia henkilöitä käsitellään tulevaisuudessa yhteisen 
sairausvakuutusjärjestelmän puitteissa vammaisyleissopimuksen mukaisesti. Yleisten 
täytäntöönpanosäännösten tarkistamista varten komission olisi vahvistettava selkeä 
aikataulu vammaisten henkilöstön jäsenten sekä vammaisten huollettavien 
työntekijöiden edustajien kuulemiselle. Tarkistusprosessissa olisi keskityttävä 
kriteereihin, jotka koskevat sairauskulujen täysimääräistä korvaamista, mutta myös 
muita kysymyksiä saattaa olla tarpeen harkita. 

12. Lisäksi oikeusasiamies teki komissiolle viisi ehdotusta siitä, miten yhteistä 
sairausvakuutusjärjestelmää voitaisiin parantaa ja miten vammaisten henkilöiden laajempiin 
tarpeisiin voitaisiin vastata. Oikeusasiamies ehdotti  erityisesti seuraavaa: 

1) Komission olisi julkaistava ei-tyhjentävä luettelo apuvälineistä, jotka korvataan 
yleisten täytäntöönpanosäännösten mukaisesti. 

2) Komission olisi tehtävä arviointi, jotta vammaisuuteen liittyvät muut kuin 
lääketieteelliset tarpeet voidaan yksilöidä – ei-tyhjentävästi. Sen olisi käynnistettävä 
menettely sen varmistamiseksi, että vammaisten EU:n henkilöstön jäsenten ja heidän 
perheenjäsentensä muihin kuin lääketieteellisiin tarpeisiin vastataan tyydyttävällä tavalla 
osoittamalla riittävät resurssit ja asianmukaisissa puitteissa EU:n toimielinten 
sosiaalijärjestelmien puitteissa. 

3) Komission olisi tarkasteltava uudelleen nykyisiä sääntöjään, jotka koskevat 
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vammaisten henkilöiden ”kohtuullisia mukautuksia”, ottaen huomioon 
vammaisyleissopimuksen määräykset. 

4) Komission olisi varmistettava, että jos sitä ei vielä tapahdu, vammaisasioiden 
hoitamista koskeva erityiskoulutus on osa perehdytysohjelmaa, joka annetaan sen 
henkilöstölle, joka työskentelee asiaan liittyvissä kysymyksissä, sekä johtotason 
henkilöstölle. 

5) Komission olisi luotava säännölliset yhteydet vammaisten tai vammaisten 
perheenjäsenten EU:n henkilöstön jäsenten järjestöihin saadakseen palautetta yhteisen 
sairausvakuutusjärjestelmän ja vammaisten henkilöiden sosiaalijärjestelmien 
päivittäisestä soveltamisesta. Komission olisi myös kuultava näitä järjestöjä 
mielekkäällä, oikea-aikaisella ja jäsennellyllä tavalla niitä koskevan lainsäädännön ja 
politiikkojen kehittämisessä ja täytäntöönpanossa. 

Komission vastaus oikeusasiamiehen suositukseen 

13. Suosituksen osalta komissio totesi ,  että joustava lähestymistapa, jota se soveltaa ”vakavan
sairauden” määrittämisperusteisiin, merkitsee sitä, että käytännössä huomattava määrä 
vammaisuuteen liittyviä sairauskuluja korvataan jo kokonaisuudessaan. Se oli kuitenkin samaa 
mieltä siitä, että olisi parempi tarkistaa yleisiä täytäntöönpanosäännöksiä tämän joustavan 
lähestymistavan virallistamiseksi, ja sitoutui siihen. Komissio on myös sitoutunut kuulemaan 
kaikkia asiaankuuluvia sidosryhmiä. [11] 

14. Komissio totesi, että yleisten täytäntöönpanosäännösten muutokset liittyvät sairauskuluihin 
ja että niissä olisi otettava huomioon yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän pitkän aikavälin 
taloudellinen kestävyys. 

15. Ensimmäisestä ehdotuksesta , jonka mukaan komission olisi julkaistava luettelo 
apuvälineistä, jotka voidaan korvata yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän puitteissa, komissio 
ilmoitti pohtivansa, miten se voisi parhaiten julkaista verkkosivustollaan luettelon apuvälineistä, 
jotka voidaan korvata yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän puitteissa. 

16. Vastauksena toiseen ehdotukseen  komissio ilmoitti kuulevansa muita EU:n toimielimiä 
siitä, miten vammaisten tai vammaisten perheenjäsenten muiden kuin lääketieteellisten 
tarpeiden käsittelyä koskevia nykyisiä suuntaviivoja olisi tarkistettava ottaen huomioon kussakin 
toimielimessä käytettävissä olevat taloudelliset resurssit. Komissio totesi kannattavansa 
koulumaksujen täysimääräistä korvaamista niiden henkilöstön jäsenten lasten osalta, joiden on 
käytävä erityiskouluja vammaistensa vuoksi. Komissio totesi kuitenkin, ettei se pidä 
tarpeellisena laatia yleiskuvaa vammaisuuteen liittyvistä muista kuin lääketieteellisistä 
kustannuksista ja että se pyrkii jo nyt tapauskohtaisesti antamaan optimaalisen tuen. 

17. Kolmannen ehdotuksen osalta komissio katsoi, ettei ole tarpeen tarkistaa sääntöjään 
vammaisten työntekijöiden tarpeiden huomioon ottamiseksi. Se pyrkii jo parantamaan 
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vammaisuuteen liittyviä asioita koskevaa tiedotusta ja henkilöstön koulutusta ja pyrkii 
varmistamaan johdonmukaisen ja koordinoidun lähestymistavan vammaisten henkilöstön 
tarpeiden tyydyttämiseksi. Jos sääntöjä on tarkistettava tulevaisuudessa, tämä toteutetaan 
yhteistyössä vammaisten henkilöstön jäsenten kanssa. 

18. Neljännen ehdotuksen osalta komissio ilmoitti aikovansa ottaa käyttöön uusia johtajia 
koskevassa perehdytyskurssissaan vammaisasioita käsitteleviä erityiskoulutustilaisuuksia. Se 
on myös parantanut johtajien saatavilla olevaa tietoa sisäisestä vammaispolitiikastaan ja siitä, 
miten vammaisten henkilöstön jäsenten tarpeet voidaan ottaa huomioon. Se lisäsi, että 
vammaisten tai vammaisten perheenjäsenten ensimmäinen yhteyspiste on koulutettu, 
erikoistunut sosiaaliavustaja. Sosiaaliavustajan tehtävät kattavat monenlaisia asioita, kuten 
menettelyllisiä kysymyksiä, erityistarpeiden huomioon ottamista ja erityistarpeita omaavien 
lasten kouluja. Avustaja on osa työryhmää, joka käsittelee taloudellista tukea vammaisille tai 
vammaisille perheenjäsenille. 

19. Vastauksena  viidenteen ehdotukseen  komissio totesi, että kaikista toimenpiteistä 
keskustellaan aina henkilöstösäännöissä säädetyillä foorumeilla, mikä tarkoittaa, että mukana 
on henkilöstön edustajia, myös vammaisia työntekijöitä. Se totesi kuulevansa myös yhtäläisiä 
mahdollisuuksia käsittelevää sekakomiteaa (COPEC) vammaisuuteen liittyvistä kysymyksistä ja 
että sen asianomaiset osastot [12]  ovat säännöllisesti yhteydessä vammaisten tai vammaisten 
perheenjäsenten yhdistyksiin. Se lisäsi, että se oli äskettäin perustanut keskitetyn yhteyspisteen
henkilöstön kysymyksiin, jotka koskevat vammaisuuteen liittyviä lääketieteellisiä ja muita kuin 
lääketieteellisiä kysymyksiä. Sillä tuetaan henkilöstön jäseniä, joilla on vaikeuksia saada 
käyttöönsä saatavilla olevia tukijärjestelmiä asuinjäsenvaltionsa kansallisilta viranomaisilta. 

Oikeusasiamiehen arvio suosituksen antamisen jälkeen 

20. Oikeusasiamies suhtautuu myönteisesti komission vastaukseen ja on tyytyväinen siihen, 
että se hyväksyy kaiken kaikkiaan hänen suosituksensa ja suurimman osan hänen 
ehdotuksistaan. 

21. Suosituksen  osalta oikeusasiamies suhtautuu myönteisesti komission sitoumukseen 
käynnistää mahdollisimman pian prosessi yleisten täytäntöönpanosäännösten tarkistamiseksi 
erityisesti niiden kriteerien osalta, joiden perusteella määritetään, mitä kustannuksia korvataan 
täysimääräisesti. Tämä kysymys on erittäin tärkeä varmistettaessa, että vammaisten 
henkilöiden oikeuksia kunnioitetaan. 

22. Oikeusasiamies arvostaa sitä, että tämä on haastava prosessi, johon osallistuu monia eri 
osapuolia. Kun otetaan huomioon, että yksi hänen saamistaan kanteluista tehtiin vuonna 2014, 
hän kannustaa komissiota tekemään kaikkensa, jotta menettely saataisiin päätökseen 
mahdollisimman nopeasti. 

23. Oikeusasiamies on tyytyväinen komission sitoumukseen kuulla COPECia ja vammaisten tai 
vammaisten perheenjäsenten järjestöjä. Komission olisi varmistettava, että näitä järjestöjä 
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kuullaan koko prosessin ajan tarkoituksenmukaisella ja oikea-aikaisella tavalla . 
Komission olisi jo nyt tiedotettava näille järjestöille, miten niitä kuullaan. 

24. Asian tärkeyden vuoksi oikeusasiamies seuraa, miten komissio panee suosituksensa 
täytäntöön. Siksi hän pyytää komissiota raportoimaan kuuden kuukauden kuluessa siitä, miten 
se on edistynyt merkittävästi. 

25. Oikeusasiamies on tyytyväinen siihen, että komissio pyrkii parhaiten julkaisemaan 
verkkosivustollaan ei-tyhjentävän luettelon apuvälineistä, jotka voidaan korvata yhteisen 
sairausvakuutusjärjestelmän puitteissa ( ensimmäinen ehdotus) . Hän kehottaa komissiota 
jatkamaan tätä työtä mahdollisimman pian. 

26. Oikeusasiamies suhtautuu myönteisesti komission sitoumukseen kuulla muita EU:n 
toimielimiä sosiaalitukijärjestelmää koskevien nykyisten suuntaviivojen tarkistamisesta ottaen 
huomioon kussakin toimielimessä käytettävissä olevat talousarviovarat ( toinen ehdotus) . 
Oikeusasiamies toistaa näkemyksensä, että olisi tarkoituksenmukaisempaa, jos tätä tarkoitusta 
varten asetettaisiin käyttöön erillinen budjettikohta, joka on kaikille EU:n toimielimille yhteinen. 
Hän kehottaa komissiota ottamaan tämän huomioon suuntaviivojen tarkistamisessa. 
Oikeusasiamies ymmärtää myös komission väitteen, jonka mukaan vaikka se esittäisi 
yleiskuvan vammaisten muista kuin lääketieteellisistä tarpeista, voi olla vielä parempi käsitellä 
näitä tarpeita tapauskohtaisesti. 

27. Koulumaksujen osalta oikeusasiamies otti joulukuussa 2018 komission puheenjohtajan 
kanssa esiin kysymyksen, joka koskee sellaisten henkilöstön jäsenten lasten koulumaksujen 
kattamista, joiden on käytävä erityiskouluissa heidän vammansa vuoksi. [13]  Hän on 
tyytyväinen siihen, että budjetista ja henkilöstöstä vastaava komission jäsen ilmoitti 
tammikuussa 2019, että komissio kattaa nämä maksut kokonaisuudessaan ja ottaa 
johtoaseman muuttaessaan suuntaviivoja siitä, miten muut toimielimet käsittelevät asiaa. 

28. Oikeusasiamies suhtautuu myönteisesti komission sitoumukseen tarkistaa uusien johtajien 
perehdyttämiskurssia vammaisten tai vammaisten perheenjäsenten tarpeisiin vastaamiseksi ( 
neljäs ehdotus ). Johtotason koulutus on erittäin tärkeää, koska esimiehet tekevät yleensä 
päätöksiä siitä, miten vammaisten henkilöstön tarpeet otetaan huomioon. Oikeusasiamies on 
tyytyväinen myös siihen, että komissiolla on koulutettu sosiaaliavustaja, joka tarjoaa tukea 
vammaiselle henkilöstölle tai vammaisille perheenjäsenille. Hän kehottaa komissiota 
varmistamaan, että kaikki vammaisasioita käsittelevät henkilöstön jäsenet saavat tarvittavaa 
koulutusta perehdyttämisohjelmansa aikana. 

29. Viidennestä ehdotuksesta  oikeusasiamies suhtautuu myönteisesti yhden yhteyspisteen 
perustamiseen vammaisuuteen liittyviä lääketieteellisiä ja muita kuin lääketieteellisiä 
kysymyksiä varten. Komissio totesi lisäksi, että sen asianomaisilla yksiköillä on säännölliset 
yhteydet vammaisten ja vammaisten huollettavien työntekijöiden yhdistyksiin. Oikeusasiamies 
korostaa, että on tärkeää, että komissio tapaa näitä järjestöjä säännöllisesti saadakseen 
palautetta vammaisuuteen liittyvistä kysymyksistä. 
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30. Oikeusasiamies pitää valitettavana, että komissio katsoo, ettei ole tarpeen tarkistaa 
sääntöjään, jotka koskevat vammaisten henkilöiden tarpeiden huomioon ottamista ( kolmas 
ehdotus ). Komissio hyväksyi nykyiset säännöt vuonna 2004, kun taas vammaisyleissopimus 
tuli voimaan vuonna 2011. Vammaisyleissopimuksen mukaan tasa-arvon edistämiseksi ja 
syrjinnän poistamiseksi osapuolten on toteutettava kaikki tarvittavat toimenpiteet sen 
varmistamiseksi, että vammaisen henkilöstön tarpeet mukautetaan ”kohtuullisesti”. [14]  
Oikeusasiamies katsoo, että tämä edellyttää asianmukaisten puitteiden luomista sellaisten 
pyyntöjen käsittelemiseksi, joilla vastataan vammaisten työntekijöiden tarpeisiin selkeällä, 
oikeudenmukaisella ja johdonmukaisella tavalla. 

31. Vastauksena kuulemisessa esille otettuun seikkaan komissio totesi, että vaikka 
asianomaisen henkilön ensimmäinen yhteyspiste on esimies, pyyntöjä käsitellään 
johdonmukaisesti, koska sen henkilöstöhallinnon pääosastoa kuullaan. Vaikka oikeusasiamies 
ei ole havainnut mitään näyttöä siitä, että näin ei olisi käytännössä, henkilöstöhallinnon 
pääosastoa ei kaikissa tapauksissa ilmoiteta asiaa koskevissa säännöissä [15] . 

32. Oikeusasiamies kehottaa komissiota hyväksymään laajemman lähestymistavan, joka 
koskee mahdollisia toimenpiteitä vammaisten työntekijöiden tarpeiden huomioon ottamiseksi. 
Tätä varten komissio voisi hyödyntää oikeusasiamiehen kuulemisen yhteydessä saatuja tietoja. 

Johtopäätös 

Tutkimuksen perusteella oikeusasiamies päättää asian käsittelyn seuraavalla päätelmällä: 

Oikeusasiamies on tyytyväinen siihen, että komissio hyväksyi hänen suosituksensa ja 
reagoi myönteisesti useimpiin hänen ehdotuksiinsa. Asian tärkeyden vuoksi hän  seuraa 
tiiviisti, miten komissio panee suosituksensa täytäntöön. Siksi hän pyytää komissiota 
raportoimaan kuuden kuukauden kuluessa saavutetusta merkittävästä edistyksestä. 

Oikeusasiamies vahvistaa kolmannen ehdotuksen, jonka hän esitti 16. heinäkuuta 2018 
antamassaan suosituksessa. 

Tästä päätöksestä ilmoitetaan komissiolle. 

Emily O’Reilly  Euroopan oikeusasiamies  Bryssel 4.4.2019 

[1]  Vammaisten henkilöiden oikeuksia koskeva YK:n yleissopimus hyväksyttiin 13. joulukuuta 
2006, ja se hyväksyttiin EU:n puolesta 26. marraskuuta 2009 annetulla neuvoston päätöksellä 
2010/48: 
https://www.un.org/development/desa/disabilities/convention-on-the-rights-of-persons-with-disabilities.html 
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[Linkki]. 

[2]  Vammaisyleissopimuksen 25 artikla ”Terveys”. 

[3]  Asiaa käsittelevän YK:n komitean 2. lokakuuta 2015 antamat päätelmät vammaisten 
henkilöiden oikeuksia koskevan yleissopimuksen täytäntöönpanosta EU:ssa, kohta 87: 
https://tbinternet.ohchr.org/_layouts/treatybodyexternal/Download.aspx?symbolno=CRPD%2FC%2FEU%2FCO%2F1 
[Linkki]

[4]  Euroopan talousyhteisön ja Euroopan atomienergiayhteisön virkamiehiin sovellettavien 
henkilöstösääntöjen ja näiden yhteisöjen muuhun henkilöstöön sovellettavien palvelussuhteen 
ehtojen 72 artikla: 
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/?qid=1549272035601&uri=CELEX:01962R0031-20190101 
[Linkki]. 

[5]  Komission päätös sairauskulujen korvaamista koskevista yleisistä 
täytäntöönpanosäännöksistä, joka tuli voimaan 1. heinäkuuta 2007: 
http://ec.europa.eu/pmo/tender/06_annexe6_dge_en.pdf [Linkki]. 

[6]  Yleisten täytäntöönpanosäännösten III osaston 5 luku. 

[7]  Virkamiestuomioistuimen tuomio 18.9.2007, Botos v. komissio, F-10/07,  41–44 kohta 
http://curia.europa.eu/juris/document/document.jsf;jsessionid=5AB5024E8A3143458C5D4E0B7C07D854?text=&docid=62955&pageIndex=0&doclang=FR&mode=lst&dir=&occ=first&part=1&cid=1480230 
[Linkki]. 

[8]  Virkamiestuomioistuimen tuomio 28.9.2011, Allen v. komissio , F-23/10, 79 kohta 
http://curia.europa.eu/juris/document/document.jsf?text=&docid=110181&pageIndex=0&doclang=EN&mode=lst&dir=&occ=first&part=1&cid=1480315 
[Linkki]. 

[9]  Oikeusasiamies lähetti tutkimuksensa kannalta merkityksellisiksi katsomansa kysymykset, 
joiden osalta hän odotti tekevänsä komissiolle ehdotuksia  — Euroopan parlamentin 
vammaistukiryhmä, joka koostuu Euroopan parlamentin henkilöstön jäsenistä, jotka ovat 
vammaisia tai jotka hoitavat vammaista perheenjäsentä tai joilla on ammatillisia etuja 
vammaisuuteen liittyvissä kysymyksissä; 

— Euroopan komission vammaistukiryhmä, joka koostuu komission henkilöstön jäsenistä sekä 
muista EU:n toimielimistä, jotka ovat vastuussa vammaisesta tai kehityksen viivästymisestä. 

— Euroopan komissiossa vammaisten henkilöiden yhdistys, johon kuuluu vammaisia tai 
pitkäaikaisia terveydellisiä henkilöitä; ja 

— Euroopan vammaisfoorumi (EDF), joka on kansalaisjärjestö, joka kokoaa yhteen vammaisia 
edustavia järjestöjä eri puolilta Eurooppaa. 

Oikeusasiamies sai myös kaksi spontaania henkilökohtaista kannanottoa. 

https://www.un.org/development/desa/disabilities/convention-on-the-rights-of-persons-with-disabilities.html
https://tbinternet.ohchr.org/_layouts/treatybodyexternal/Download.aspx?symbolno=CRPD%2FC%2FEU%2FCO%2F1
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/?qid=1549272035601&uri=CELEX:01962R0031-20190101
http://ec.europa.eu/pmo/tender/06_annexe6_dge_en.pdf
http://curia.europa.eu/juris/document/document.jsf;jsessionid=5AB5024E8A3143458C5D4E0B7C07D854?text=&docid=62955&pageIndex=0&doclang=FR&mode=lst&dir=&occ=first&part=1&cid=1480230
http://curia.europa.eu/juris/document/document.jsf?text=&docid=110181&pageIndex=0&doclang=EN&mode=lst&dir=&occ=first&part=1&cid=1480315
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[10]  Kaikki tutkimukseen liittyvät asiakirjat, mukaan lukien oikeusasiamiehen kirje komissiolle 
strategisen tutkimuksen aloittamisesta, kuulemiskertomus ja oikeusasiamiehen suositus, ovat 
saatavilla osoitteessa https://www.ombudsman.europa.eu/en/opening-summary/en/65814 
[Linkki]. 

[11]  Sisältää yhteisen sairausvakuutusjärjestelmän toimielinten välisen hallintokomitean, 
henkilöstösääntökomitean, yhtäläisten mahdollisuuksien sekakomitean (COPEC), 
henkilöstökomitean, ammattiliitot ja vammaisten tai vammaisten perheenjäsenten edustajat. 

[12]  Se mainitsi erityisesti henkilöstöhallinnon ja turvallisuustoiminnan pääosaston sekä 
Paymaster-toimiston. 

[13]  Vammaisten henkilöiden oikeuksia koskevaa Yhdistyneiden kansakuntien yleissopimusta 
koskeva strateginen aloite 

(UNCRPD) ja Eurooppa-koulut (SI/4/2018/EA): 
https://www.ombudsman.europa.eu/en/correspondence/en/108659 [Linkki]. 

[14]  YK:n vammaisyleissopimuksen 5 artiklan 3 kohta. 

[15]  Komission vuonna 2004 tekemän päätöksen 7 artiklan mukaan komission 
työterveysasema tutkii yhteistyössä vammaisten työllisyyttä koskevien käytännesääntöjen 
mukaisesti nimetyn asiantuntijan kanssa, onko se mahdollista ja jos on, miten se tehdään. 
Kohtuullisia mukautuksia koskevan komission esitteen mukaan ” on kuitenkin usein niin, että 
asianomainen henkilöstöpalvelu (mukaan lukien tiettyjen tieto- ja viestintäteknisten välineiden 
paikallinen IRM) ja muut palvelut (esim. OIB, OIL, työterveyshuolto jne.) voivat osallistua tiiviisti 
seurantaprosessiin ”. 

https://www.ombudsman.europa.eu/en/opening-summary/en/65814
https://www.ombudsman.europa.eu/en/correspondence/en/108659

